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引言 Introduction

在全球化的背景下，移民的跨境流动日益成为国家间社会经济往来的主要形式。作为全球排

名第四的移民来源国，中国大陆海外移民人数已经超过 954万。随着改革开放深入以及“一带一路”
政策推行，中国变身为最受外国人青睐的国家之一，正逐步成为亚洲举足轻重的国际移民接收国。

如何通过跨境人口迁移与国际交往来促进世界与中国的联系，使中国融入世界，使世界认同中国，

是中国学界、政策及实践部门必须面对的现实问题。

为此，值建国七十周年之际，浙江大学社会学系与洛杉矶加州大学（UCLA）亚太中心拟于

2019年 9月 4日-6日在浙江大学紫金港校区（中国·杭州）联合召开“国际移民：理论、政策与实

证研究”国际学术研讨会，主要议题有：（1）国际移民治理;（2）国际移民理论及其进展;（3）
外国来华群体的现状与问题;（4）国际移民政策的问题与挑战;（5）国际移民管理体制。会议语言

为中英双语。

会议将不收取任何注册费用，主办方提供会议期间餐饮。与会者往返旅费及住宿费敬请自理。

会议将对浙江大学的师生开放。

In the era of globalization, cross-border movements of people have increasingly become the main form of
social and economic exchanges between countries. As the fourth largest source of international migration,
the number of emigrants from mainland China to other parts of the world has exceeded 9.54 million. The
deepening of economic reform and open-door policy and implementation of the “One Belt, One Road”
initiative has also made China one of the most popular destination for foreigners, tourists, students,
investors, entrepreneurs, and workers alike. How to promote the world’s connection with China through
migration and exchange, integrate China into the world, and help the world understand China are some of
the urgent issues that Chinese policy-makers, scholars, and practitioners face.

To this end, and on the occasion of the 70th anniversary of the founding of the People's Republic of
China, the Department of Sociology of Zhejiang University and the Asia Pacific Center of University of
California, Los Angeles (UCLA) are co-organizing and co-hosting an international symposium on
“International Migration: Theory, Policy, and Empirical Research” on the Zijingang campus of Zhejiang
University (ZJU), Hangzhou, China, on September 4-6, 2019. Main topics include: (1) Governance issues
on international immigration; (2) International immigration theories and theoretical advancement; (3)
Current status and issues of foreign groups in China; (4) Issues and challenges in international
immigration policy-making; (5) International immigration management systems. Language use in the
symposium is English and Chinese.

There will be no registration fees. Meals and refreshments during the symposium will be provided.
Participants will be responsible for all travel and accommodation expenses. The symposium is open to
ZJU faculty and students.
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会议议程

2019年 9月 4日

15:00 报到注册

紫金港国际饭店

2019年 9月 5日

08:00-09:00 报到注册、签到

浙江大学紫金港校区图书信息 C楼 1605会议室

09:00-09:15 致欢迎辞

浙江大学紫金港校区图书信息 C楼 1605会议室

主持：毛丹教授，浙江大学社会学系副系主任、公共管理学院副院长

何莲珍教授，浙江大学副校长

范芝芬教授, 洛杉矶加州大学副校长（国际研究与全球事务）

周敏教授, 洛杉矶加州大学亚太中心主任、社会学教授、亚美研究学教授、王文祥伉俪美中关系与

传媒基金讲座教授

09:15-09:30 合影

09:40-11:10 全体会议 I

浙江大学紫金港校区图书信息 C楼 1605会议室

(每人发言 25分钟，问答 15分钟)

主持：周敏 (洛杉矶加州大学)

C. Cindy Fan (UCLA), “The householding experiences of migrants: Some Chinese and Asian examples”

Douglas S. Massey (Princeton University) & Susan T. Fiske (Princeton University), “Policy feedbacks in

the North American migration system”

Hiroshi Motomura (UCLA), “The current state of US Immigration law”
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11:10-11:30 茶歇

11:30-12:30 全体会议 II

浙江大学紫金港校区图书信息 C楼 1605会议室

(每人发言 25分钟，问答 10分钟)

主持: 范晓光 (浙江大学)

Roger Waldinger (UCLA), “Transnationalism and the role of the nation state in the study of international

migration”

陈宇鹏 （义乌工商职业技术学院）, “在义乌的外国商人”

12:30-14:00 午餐

14:00-15:30
分会 1 ：国际移民研究的理论反思

浙江大学紫金港校区图书信息 C楼 1605会议室

(每人发言 15分钟，问答 15分钟)

主持：刘志军（浙江大学）

吴仁鸿（中山大学），“非自愿移民与行动者—社会学的概念化”

王炳钰（中山大学），“时间与移民：从全球北方到全球南方的中国学者的暂时性、颠沛流离与

时间劳动”

梁秀波（中国人民警察大学），“构建符合中国社会发展特点的移民政策体系”

马萧（华东理工大学），“一个中国大都市中的‘韩国城’：城市治理、族群融合的形态和结果”

袁丁（上海师范大学），“‘过客’: 一个分析中非间移民群体的概念”
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14:00-15:30
分会 2：在华国际移民 (I)

浙江大学紫金港校区图书信息 C楼 1505会议室

(每人发言 15分钟，问答 15分钟)

主持：刘珍（浙江大学）

陈臻祥（洛杉矶加州大学）、范晓光（浙江大学），“融入意愿与感受的接受意愿：在华国际移民

的社会融入机制”

王越平（云南大学），“离散与聚合：中国西南边境地区跨界劳工移民的空间特征研究”

柳玉臻（广东外语外贸大学），“尼日利亚人在广州的跨文化适应状况研究”

陈晨（上海大学），“义乌国际移民的全球家庭安排”

陈雪（云南大学），“瑞丽缅籍跨境劳工的非稳定性及其治理”

15:30-15:50 茶歇

15:50-17:40
分会 3：多元文化背景下的亚洲/中国移民

浙江大学紫金港校区图书信息 C楼 1605会议室

(每人发言 15分钟，问答 15分钟)

主持：梁玉成（中山大学）

陈诗薇（南洋理工大学），“移出、留守老人与医疗保健面临的挑战：追踪研究延边朝鲜族自治州

人口老龄化的乡村社区”

杜立婕（上海师范大学），“母语文化之于跨国移民生活适应的意义：基于加拿大华人社区的研究”

周博（中山大学），“通过分解法研究美国亚裔的职业获得”

杨越（洛杉矶加州大学）,“族群内部的分裂冲突与移民政策倾向——基于洛杉矶中国移民聚居区的

研究”

游天龙（亚利桑那州立大学），“跨国情境下的公民性：影响纽约市华裔美甲从业者政治参与程度

的多层次要素的分析”
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15:50-17:40
分会 4：移民治理

浙江大学紫金港校区图书信息 C楼 1505会议室

(每人发言 15分钟，问答 15分钟)

主持：许涛（浙江师范大学）

黎相宜（中山大学），“政策依赖与社会安置：中美印支难民治理机制的比较——以南涌华侨农场

与美西越裔聚居区为例”

贾超芝杉（云南省社会科学院），“南亚东南亚在滇商人的特征、治理及启示”

唐龙（洛杉矶加州大学）, “谁是美国签证官认为的‘非移民人士’？文化习惯如何塑造来自中国

的流动性”

黄玉琴（华东理工大学），“国际化社区治理：一个初步的探讨”

张晓风（华沙大学），“游戏的新规则？波兰华人移民的教育和治理”

18:00 欢迎晚宴

紫金港国际饭店

(限会议注册者)
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2019年 9月 6日

8:30-9:30 全体会议 III

浙江大学紫金港校区图书信息 C楼 1605会议室

(每人发言 25分钟，问答 10分钟)

主持: Raúl Hinjosa-Ojeda (洛杉矶加州大学)

Steve Gold (Michigan State University), “High tech and the informal economy: New topics of interest in
immigrant economies”

占少华（南洋理工大学）、周敏（洛杉矶加州大学），“非稳性人才”：新加坡的人才移民政策及其

非预见性后果

9:35-10:50

分会 5：中国的移民政策制定与管理

浙江大学紫金港校区图书信息 C楼 1605会议室

（每人发言 15分钟，问答 15分钟）

主持：任强（浙江大学）

张保平（中国人民警察大学），“中国的国际移民管理：体制变迁与面临的挑战”

屠梦薇（华东理工大学），“来华留学政策、移民政策对个人跨国流动的影响：以‘一带一路’沿线

国学生为例”

许涛（浙江师范大学），“外籍人士居住的空间特征及其政策启示——基于广州和义乌的比较”

林丹（中国人民大学），“一个被问题化的现象：在广州的非洲人及对其的管治”
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9:35-10:50

分会 6：在华国际移民 (II)

浙江大学紫金港校区图书信息 C楼 1505会议室

（每人发言 15分钟，问答 15分钟）

主持：陈宇鹏（义乌工商职业技术学院）

张心洁（复旦大学），“原生与接待社会的性別系统是否影响移民融入？比较在台湾与南韩的越南

婚姻移民”

严飞（清华大学），“国际移民的健康不平等：杭州的案例”

李蔓莉（中山大学），“来华外国人的空间离散与社会适应研究”

徐如明（中国共产党宁夏回族自治区党校 宁夏行政学院），“跨国流动人口的饮食文化随迁与涵

化”

10:50-11:10 茶歇

11:10-12:25

分会 7：在华国际移民 (III)

浙江大学紫金港校区图书信息 C楼 1605会议室

（每人发言 15分钟，问答 15分钟）

主持：黎相宜（中山大学）

方明（丽水学院），“中国跨国婚姻移民的融入适应研究——以浙江省庆元县为例”

高士健（山东科技大学），“一家两国：金三角云南移民的跨国家庭与生存策略”

郑进（江汉大学），“嫁入即成婚介：跨国移民的迁移、关系压迫与互构”

温国砫（中山大学），“‘我们不一样’：在华非洲留学生社会生活实证研究”
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12:25-12:50 闭幕仪式

浙江大学紫金港校区图书信息 C楼 1605会议室

任强，浙江大学社会学系

周敏，洛杉矶加州大学亚太中心

13:00-14:15 自助午餐

紫金港国际饭店

(限会议注册者)

14:30-16:30会后研讨

圆桌讨论：移民理论、政策与未来合作

浙江大学紫金港校区图书信息 C楼 1605会议室

(限特邀嘉宾)

16:30-17:45 校园参观

(限特邀嘉宾)

18:00 晚宴

紫金港国际饭店

(限特邀嘉宾)

2019年 9月 7日

义乌实地考察

(限特邀嘉宾)
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Agenda

September 4, 2019
15:00 Registration

Zijingang International Hotel

September 5, 2019

08:00-09:00 Registration
Meeting Room 1605, Building Complex C, ZJU Zijingang Campus

09:00-09:15 Welcome Remarks
Meeting Room 1605, Building Complex C, ZJU Zijingang Campus

Chair: Professor Dan Mao, Vice Dean for Department of Sociology and School of Public Affairs,

Zhejiang University

Professor Lianzhen He, Vice President, Zhejiang University

Professor Cindy Fan, Vice Provost for International Studies and Global Engagement & Professor of

Geography, UCLA

Professor Min Zhou, Director of UCLA Asia Pacific Center, Professor of Sociology & Asian American

Studies, Walter & Shirley Wang Endowed Chair in US-China Relations and Communications,

UCLA

09:15-09:30 Group Photo

09:40-11:10 Plenary Session I
Meeting Room 1605, Building Complex C, ZJU Zijingang Campus

(25 minutes each presentation, 15 minutes Q&A)

Chair: Min Zhou (UCLA)

C. Cindy Fan (UCLA), “The householding experiences of migrants: Some Chinese and Asian examples”

Douglas S. Massey (Princeton University), “Policy feedbacks in the North American migration system”

Hiroshi Motomura (UCLA), “The current state of US Immigration law”

11:10-11:30 Coffee/Tea Break
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11:30-12:30 Plenary Session II

Meeting Room 1605, Building Complex C, ZJU Zijingang Campus

(25 minutes each presentation, 10 minutes Q&A)

Chair: Xiaoguang Fan (ZJU)

Roger Waldinger (UCLA), “Transnationalism and the role of the nation state in the study of international

migration”

Yupeng Chen (Yiwu Industrial & Commercial College), “Foreign merchants in Yiwu”

12:30-14:00 Luncheon

14:00-15:30 Concurrent Session 1
Conceptual Reflections on Migration Studies

Meeting Room 1605, Building Complex C, ZJU Zijingang Campus

(15 minutes each presentation, 15 minutes Q&A)

Chair: Zhijun Liu (ZJU)

Renhong Wu (Sun Yat-sen University), “Sociological conceptualization of ‘forced migration’ and

agency”

Binyu Wang (Sun Yat-sen University), “Time in migration: temporariness, precarity and temporal labour

amongst Chinese scholars returning from the Global North to South”

Xiubo Liang (China People’s Police University), “Constructing an Immigration Policy System Consistent

with the Characteristics of China's Social Development”

Xiao Ma (East China University of Science and Technology), “Unpacking ‘Koreatown’ in Chinese

Metropolis: Urban Governance, Variations in Ethnic Incorporation and Consequences”

Ding Yuan (Shanghai Normal University), “‘Guoke’: An analysis framework of transnational migration

between China and Africa”
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14:00-15:30 Concurrent Session 2
International Migrants in China (I)

Meeting Room 1505, Building Complex C, ZJU Zijingang Campus

(15 minutes each presentation, 15 minutes Q&A)

Chair: Zhen Liu (ZJU)

Zhenxiang Chen (UCLA) & Xiaoguang Fan (ZJU), “The Role of Migrants’ Willingness to Integrate and

Experience of Locals’ Willingness to Receive in Integration of International Migrants in China”

Yueping Wang (Yunnan University), “Diaspora and Assemblage: The Study of Space Pattern among

Cross-border Migration Workers in Southwest China Borderland ”

Yuzhen Liu (Guangdong University of Foreign Studies), “Cross-Cultural Adaptation of Nigerians in

Guangzhou”

Chen Chen (Shanghai University), “Global householding of international migrants in Yiwu, China”

Xue Chen (Yunnan University), “Precarity and governance through the migration-development nexus:

the model of migration governance in Ruili"

15:30-15:50 Coffee/Tea Break

15:50-17:40 Concurrent Session 3
Asian/Chinese Immigrants in Diverse Contexts of Reception

Meeting Room 1605, Building Complex C, ZJU Zijingang Campus

(15 minutes each presentation, 15 minutes Q&A)

Chair: Yucheng Liang (Sun Yat-sen University)

Shiwei Chen (Nanyang Technological University), “Emigration, left-behind elderlies and healthcare

challenges: A longitudinal study of an ageing community in the rural Yanbian Korean Autonomous

Prefecture”

Lijie Du (Shanghai Normal University), “The significance of mother language culture to the adaptation of

the life of transnational immigrants: A study based on the Canadian Chinese community”

Bo Zhou (Sun Yat-sen University), “Analyzing the changes of Asian Americans’ occupational

assimilation: A decomposition approach”

Ashelee Yue Yang (UCLA), “‘Cheaters have to be out’: Welfare abuse, fabricated asylum status, and the

construction of ethnic politics among first-generation Chinese immigrants in Los Angeles”

Tianlong You (Arizona State University), “Transnationally contextualized citizenship: Multi-layered

factors affecting Chinese immigrant nail salon practitioners’ political participation in New York

City”



13

15:50-17:40 Concurrent Session 4
Immigration Governance

Meeting Room 1505, Building Complex C, ZJU Zijingang Campus

(15 minutes each presentation, 15 minutes Q&A)

Chair: Tao Xu (Zhejaing Normal University)

Xiangyi Li (Sun Yat-sen University), “Policy dependence and social resettlement: The comparative study

on the governance mechanism of Indo-Chinese refugees in China and America”

Chaozhishan Jia (Yunnan Academy of Social Sciences), “The Features, governance and implications on

Southeast Asian and South Asian merchants in Yunnan”

Jacob Thomas (UCLA), “Whom do U.S. consular officers perceive as ‘non-immigrants’? How cultural

habitus stratifies legal mobility from China”

Yuqin Huang (East China University of Science and Technology), “Governing international communities

in China: A preliminary exploration”

Krzysztof Kardaszewicz (University of Warsaw), “New rules of the game? Education and

governmentality in Chinese migration to Poland”

18:00 Welcome Dinner
Zijingang International Hotel

(For registered participants)
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September 6, 2019

8:30-9:30 Plenary Session III
Meeting Room 1605, Building Complex C, ZJU Zijingang Campus

(25 minutes each presentation, 10 minutes Q&A)

Chair: Raúl Hinjosa-Ojeda (UCLA)

Steve Gold (Michigan State University), “High tech and the informal economy: New topics of interest in

immigrant economies”

Shaohua Zhan (Nanyang Technological University) and Min Zhou (UCLA), “Precarious Talent:

Singapore’s foreign talent policy and its unintended consequences”

9:35-10:50 Concurrent Session 5
Immigration Policy-Making and Governance in China

Meeting Room 1605, Building Complex C, ZJU Zijingang Campus

(15 minutes each presentation, 15 minutes Q&A)

Chair: Qiang Ren (ZJU)

Baoping Zhang (China People’s Police University), “China's International Migration Management：

Institutional Changes and Its Challenges”

Mengwei Tu (East China U of Science and Technology), “Students from belt-and-road countries at

Chinese universities: How Chinese study/migration policies shape individual cross-border mobility”

Tao Xu (Zhejiang Normal University), “The spatial characteristics of foreigners’ residence and its policy

implications ——Based on the comparison between Guangzhou and Yiwu”

Dan Lin (Renmin University of China), “A problematized phenomenon and its consequences: Chinese

governance of Africans in Guangzhou”
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9:35-10:50 Concurrent Session 6
International Migrants in China (II)

Meeting Room 1505, Building Complex C, ZJU Zijingang Campus

(15 minutes each presentation, 15 minutes Q&A)

Chair: Yupeng Chen (Yiwu Industrial & Commercial College)

Hsin-Chieh Chang (Fudan University), “Do gender systems in the origin and destination societies affect

immigrant integration? Vietnamese Marriage Migrants in Taiwan and South Korea”

Fei Yan (Tsinghua University), “Health inequality among international immigrants in contemporary

China”

Manli Li (Sun Yat-sen University), “Spatial dispersion and integration of immigrants in China”

Ruming Xu (Party School of Ningxia Committee of C.P.C Ningxia Academy of Governance), “Diet

Culture Trail and Acculturation of Transnational Floating Population”

10:50-11:10 Coffee/Tea Break

11:10-12:25 Concurrent Session 7
International Migrants in China (III)

Meeting Room 1605, Building Complex C, ZJU Zijingang Campus

(15 minutes each presentation, 15 minutes Q&A)

Chair: Xiangyi Li (Sun Yat-sen University)

Ming Fang (Lishui University), “A Study on Integration and Adaptation of Chinese Transnational

marriage immigrants: Qingyuan County of Zhejiang province as an example”

Shijian Gao (Shandong University of Science and Technology), “One Family in Two Countries: Family

Strategies and Transnational Practice of Yunnanese Immigrants on the Thai-Burmese Borderland”

Jin Zheng (Jianghan University), “Becoming an intermediary: Transnational migration and generation of

oppressive relationship——Based on the survey of Vietnamese females in Northeastern Hubei”

Guozhu Wen (Sun Yat-sen University), “‘We Are Unique’: An Empirical Study on the Social Life of

African Students in China”

12:25-12:45 Closing & Acknowledgments
Meeting Room 1605, Building Complex C, ZJU Zijingang Campus

Qiang Ren, Department of Sociology, Zhejiang University

Min Zhou, Asia Pacific Center, UCLA
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13:00-14:00 Buffet Lunch and Adjourn
Zijingang International Hotel

(For registered participants)

Post-Symposium Session
14:30-16:30

Roundtable Discussion: Immigration Theory, Policy, and Future Collaborative Research

Meeting Room 1605, Building Complex C, ZJU Zijingang Campus

(By special invitation only)

16:30-17:45 Campus tour or river walk
(By special invitation only)

18:00 Dinner
Zijingang International Hotel

(By special invitation only)

September 7, 2019
Field trip to Yiwu

(By special invitation only)
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关于主办方

About the Co-Hosts/Co-Organizers

浙江大学社会学系简介

About Sociology at Zhejiang University

浙江大学社会学系以建设国际一流的社会学科为目标，在历史社会学、政治社会学、经济社

会学、组织社会学、社区研究、政商关系研究等领域，已位居国内著名大学社会学系的前列，在

学界具有广泛影响力。同时，社会学系已形成了培育具有宽阔的学科视野、出色的研究能力、包

容的职业适应能力、核心的就业竞争力的人才培养理念和模式。

网站：http://sociology.zju.edu.cn

The Department of Sociology, Zhejiang University, is dedicated to improving the quality of sociology,
matching that of world leading institutions. Domestically, Zhejiang University ranks among the top in
fields such as historical sociology, political sociology, economic sociology, organizational sociology,
community research, and government-business relations. At the same time, our department’s ideas and
models on talent training have cultivated young talents to have broad academic visions, excellent research
capacities, professionally adaptive, and are also competitive on the job market.

洛杉矶加州大学亚太中心简介

About UCLA APC

洛杉矶加州大学（UCLA）亚太中心通过创新的科研、教学、公共项目和国际合作，在校园和

社区中促进对亚洲和太平洋区域的认识和了解，旨在运用历史、现代和对比的方法来研究亚洲与

太平洋区域的国家和地区之间的联系，注重从跨学科的多维视角来研究跨国和跨地区的课题。亚

太中心还是美国教育部指定和资助的国家级东亚资源中心和研究基地，兼管 UCLA中亚（Central
Asia）研究项目，是“全球华人慈善行动”的学术伙伴。

网站：http://www.international.ucla.edu/asia/home

The UCLA Asia Pacific Center (APC) promotes greater knowledge and understanding of Asia and the
Pacific region on campus and in the community through innovative research, teaching, public programs,
and international collaborations. It focuses on inter-Asian and transpacific connections from historical,
contemporary, and comparative perspectives and encourages interdisciplinary work on cross-border and
supranational issues. APC is designated as a National Resource Center on East Asia under the US
Department of Education’s Title VI program and is home to the UCLA Program on Central Asia. It is an
academic partner of GCPI. Website: http://www.international.ucla.edu/asia/home

http://sociology.zju.edu.cn
http://www.international.ucla.edu/asia/home
http://www.international.ucla.edu/asia/home
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Biographies of Plenary Session Speakers
(Listed Alphabetically by Family Names)

Yupeng CHEN 陈宇鹏

Yupeng Chen is Associate Professor, Dean of School of International Education, Yiwu
Industrial and Commercial College. His specialty areas are in sociology of immigration,
international education.

陈宇鹏，义乌工商职业技术学院副教授，国际教育学院院长。研究兴趣在于国际移

民社会学与国际教育。

C. Cindy FAN 范芝芬

C. Cindy Fan, Ph.D. Geography, is Vice Provost for International Studies and Global
Engagement and Professor of Geography. She is the first woman and Asian to hold
that position at UCLA, and she works closely with the UCLA Chancellor’s Office to
strengthen the university’s relationships and partnerships with institutions all over the
world. Prior to her Vice Provost appointment, Cindy Fan served as Associate Dean of
Social Sciences, Chair of the East Asian Studies Interdepartmental Program, and Chair
of the Asian American Studies Department. Professor Fan is internationally known for

her research on migration, regional development and gender in China and has published numerous
articles. Her book China on the Move: Migration, the State, and the Household is a pioneering study on
rural-urban migration and split households in China.

范芝芬，地理学博士，地理学教授。洛杉矶加州大学副校长（国际研究与全球事务）。她是 UCLA
第一位亚裔女性的副校长，与校长紧密合作并负责学校全球性策略及国际合作关系和制定。她曾

任社会科学学院副院长、东亚研究跨学科项目主任以及亚美研究学系主任等职务。范教授是研究

移民，区域发展和性别研究的著名学者。 她曾在旗舰期刊上发表了无数文章, 所著书《流动中的

中国：迁移、国家和家庭》是一份开创性的研究报告，整合阐述了持续的大规模迁移导致的家庭

成员之间长期的分离。

Steven J. GOLD

Steven J. GOLD, Ph.D. Sociology, is Professor of Sociology at Michigan State
University. Educated at Brandeis University, UC Santa Cruz and UC Berkeley, his
interests include international migration, ethnic economies, ethnic community
development, urban sociology, and qualitative field methods. He was the past president
of the International Visual Sociology Association and past chair of the ASA Section on
International Migration. Professor Gold is the author, co-author or co-editor of eight
books, including Refugee Communities: A Comparative Field Study (Sage, 1992);

From The Workers’ State to The Golden State (Allyn and Bacon, 1995); Immigration Research for a New
Century: Multidisciplinary Perspectives (with Rubén G. Rumbaut and Nancy Foner, Russell Sage
Foundation, 2000); Ethnic Economies (with Ivan Light, Academic Press, 2000); The Store in the Hood: A
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Century of Ethnic Business and Conflict (Roman and Littlefield, 2010); The Routledge Handbook of
International Migration Studies (co-edited with Stephanie Nawyn, Routledge 2013); and The Routledge
Handbook of International Migration Studies, Second Edition (co-edited with Stephanie Nawyn,
Routledge, 2019). His book, The Israeli Diaspora (Routledge/University of Washington Press, 2002)
won the Thomas and Znaniecki Award from the ASA Section on International Migration for the best
book on international migration in 2003. Together with Rubén G. Rumbaut, Gold was the editor of The
New Americans book series from LFB Academic Publishers which included over 100 volumes. He has
published numerous articles about visual sociology. His photographs have appeared in many sociological
monographs, journals and textbooks and are part of the permanent collections of the Los Angeles County
Library and the Museum of Chinese in the Americas in New York City. The chair of 22 PhD dissertations
and author of 100 journal articles and book chapters, Gold received the Charles Horton Cooley Award for
Distinguished Scholarship in Sociology from the Michigan Sociology Association. For more information,
see https://sociology.msu.edu/people/faculty_directory/steven-gold.

Douglas S. MASSEY

Douglas S. MASSEY, Ph.D. Sociology, is currently Henry G. Bryant Professor of
Sociology and Public Affairs at Princeton University. His research focuses on
international migration, race and housing, discrimination, education, urban poverty, and
Latin America, especially Mexico. He is the author, most recently, of Climbing Mount
Laurel: The Struggle for Affordable Housing and Social Mobility in an American
Suburb (Princeton University Press, 2013) and Brokered Boundaries: Creating
Immigrant Identity in Anti-Immigrant Times (Russell Sage Foundation Press, 2010).
Professor Massey is a member of the National Academy of Sciences, the American

Academy of Arts and Sciences, and the American Philosophical Society. He is currently president of the
American Academy of Political and Social Sciences and past-president of the American Sociological
Association and the Population Association of America. For more information, see
http://www.princeton.edu/sociology/faculty/massey/.

Hiroshi MOTOMURA

Hiroshi MOTOMURA is Professor of Law at UCLA. He is a teacher and scholar of
immigration and citizenship, with influence across a range of academic disciplines and
in federal, state, and local policymaking. His book, Americans in Waiting: The Lost
Story of Immigration and Citizenship in the United States (Oxford 2006) won the
Professional and Scholarly Publishing (PROSE) Award from the Association of
American Publishers as the year’s best book in Law and Legal Studies, and was
chosen by the U.S. Department of State for its Suggested Reading List for Foreign
Service Officers. He is a co-author of two immigration-related casebooks: Immigration
and Citizenship: Process and Policy (8th ed. West 2016), and Forced Migration: Law

and Policy (2d ed. West 2013), and he has published many widely cited articles on immigration and
citizenship. His most recent book, Immigration Outside the Law (Oxford 2014), won the Association of
American Publishers' Law and Legal Studies 2015 PROSE Award and was chosen by the Association of
College and Research Libraries as a Choice Outstanding Academic Title. Professor Motomura has
testified in the U.S. Congress, has served as co-counsel or a volunteer consultant in many litigated cases
and policy matters, and has been a member of the American Bar Association’s Commission on
Immigration. He is one of the co-founders and current directors of the Rocky Mountain Immigrant

https://sociology.msu.edu/people/faculty_directory/steven-gold
http://www.princeton.edu/sociology/faculty/massey/
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Advocacy Network (RMIAN), and he serves as Vice Chair of the Board of Directors of the National
Immigration Law Center. For more information, see:
https://law.ucla.edu/faculty/faculty-profiles/hiroshi-motomura/.

Roger WALDINGER

Roger WALDINGER, Ph.D. Sociology, is Distinguished Professor of Sociology and
Director of the UCLA Center for the Study of International Migration. He works on
international migration: its social, political, and economic consequences; the policies
and politics emerging in response to its advent; the links between immigrants and the
countries and people they have left behind; the trajectories of newcomers and their
descendants after migration. He is the author of over 100 articles and book chapters and
eight books, most recently, A Century of Transnationalism: Immigrants and Their
Homeland Connections (edited with Nancy Green; University of Illinois Press, 2016)
and The Cross-Border Connection: Immigrants, Emigrants, and their

Homelands (Harvard University Press, 2015). Professor Waldinger is currently Director of the UCLA
Center for the Study of International Migration, an interdisciplinary, cross-campus center seeking to
focus research and instruction on the causes and consequences of population movements across borders.
He previously served as Interim Associate Vice-Provost for International Studies, 2010-2012; Chair of
the Department of Sociology from 1999-2004; and Director of the Lewis Center for Regional Policy
Studies, UCLA School of Public Affairs from 1995-1998. He was a 2008 Guggenheim Fellow. He
received the 2012 Distinguished Career Award from the International Migration Section of the American
Sociological Association and, with Thomas Soehl, the 2013 Reuben Hill Award (best research article) of
the National Council on Family Relations. His books have won numerous scholarly awards. For more
information, see: http://www.sscnet.ucla.edu/soc/faculty/waldinger/

Shaohua ZHAN 占少华

Shaohua Zhan received his doctoral degree in sociology from Johns Hopkins
University and is assistant professor of sociology at Nanyang Technological University
in Singapore. He was a recipient of the Henry Luce/ACLS postdoctoral fellowship in
China Studies in 2014. Previously he also worked at the Chinese Academy of Social
Sciences and the State University of New York at Binghamton. His research interests
include land politics, food security, migration, and economic development. His articles

have appeared in a number of top-ranked journals. He is the author of The Land Question in China:
Agrarian Capitalism, Industrious Revolution, and East Asian Development (Routledge, 2019). He is
currently working on two research projects. One project compares Chinese and Indian Immigrants in
Singapore, Los Angeles and Vancouver. The other project examines food politics in China and its
interconnections with international food trade, overseas agricultural investments, and global food
security.

占少华毕业于美国约翰•霍普金斯大学，获社会学博士学位，目前在新加坡南洋理工大学任社会学

助理教授。他曾于2014年获Henry Luce基金会博士后研究资助，并曾在中国社会科学院和纽约州

立大学宾汉普顿分校任职。占少华教授的研究领域包括土地政治、粮食安全、国际移民与社会经

济发展。他曾在多个顶级期刊上发表论文，并于2019年出版专著The Land Question in China:

https://law.ucla.edu/faculty/faculty-profiles/hiroshi-motomura/
http://www.sscnet.ucla.edu/soc/faculty/waldinger/
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Agrarian Capitalism, Industrious Revolution, and East Asian Development (Routledge)。他目前主持两

个大型的研究项目。一是比较研究在新加坡、洛杉矶与温哥华来自中国与印度新一代的移民；另

一个项目研究中国的粮食政治与全球的粮食安全。

Min ZHOU周敏

Min ZHOU, Ph.D. Sociology, is Professor of Sociology and Asian American Studies,
the Walter and Shirley Wang Endowed Chair in US-China Relations and
Communications, and Director of the Asia Pacific Center at the University of California,
Los Angeles (UCLA). She is also a visiting professor of sociology in Zhejiang
University. She was the Tan Lark Sye Chair Professor, Head of the Division of
Sociology, and Director of the Chinese Heritage Centre at Nanyang Technological

University, Singapore. She was also the Chang Jiang Scholar Chair Professor of Sociology at Sun
Yat-sen University, China. Professor Zhou’s main research areas are in migration and development,
Chinese diaspora, education and the new second generation, ethnic entrepreneurship, ethnic/racial
relations, and the sociology of Asia and Asian America. She has published widely in these areas,
including an award-winning book The Asian American Achievement Paradox (2015), The Rise of the New
Second Generation (2016), and Contemporary Chinese Diasporas (2017). She is the recipient of the 2017
Distinguished Career Award of the American Sociological Association Section on International
Migration.

周敏，社会学博士，美国洛杉矶加州大学（UCLA）社会学教授、亚美研究学教授、王文祥伉俪美

中关系与传媒基金讲座教授，亚太中心主任。她还是浙江大学社会学系兼职教授。曾任新加坡南

洋理工大学陈六使讲座教授、社会学系主任、华裔馆馆长以及中国中山大学长江学者讲座教授。

周敏教授的主要研究领域为国际移民社会学、城市社会学、种族与族裔关系、新移民第二代、海

外华人研究和亚洲与美国亚裔研究。周敏教授最近出版的新书包括：《美国亚裔成就的悖论》（合

著，2015），《美国移民第二代的崛起》（合著，2016），《当代海外华人社会》（编著，2017）。
她于 2017年荣获美国社会学学会国际移民分会“杰出职业成就奖”。
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与会名单 List of Participants
(Listed Alphabetically by Family Names)

Name Title Institution Email

Chang, Hsin-Chieh张心洁
Associate
Professor

Fudan University, CHN
复旦大学

hsinchieh.tw@gmail.com

Chen, Chen陈晨
Assistant
Professor

Shanghai University, CHN
上海大学

chenchen923@shu.edu.cn

Chen, Shiwei陈诗薇
Post-doctoral
Fellow

Nanyang Technological
University, SIN
南洋理工大学

schen021@e.ntu.edu.sg

Chen, Xue陈雪 PhD Student Yunnan University, CHN
云南大学

chenxue_1226@hotmail.com

Chen, Yupeng陈宇鹏 Associate
Professor

Yiwu Industrial & Commercial
College, CHN
义乌工商职业技术学院

2846598643@qq.com

Du, Lijie杜立婕
Associate
Professor

Shanghai Normal University,
CHN
上海师范大学

weareglad@126.com

Fan, C. Cindy范芝芬 Professor University of California, Los
Angeles, USA
洛杉矶加州大学校

cfan@international.ucla.edu

Fan, Xiaoguang范晓光 Associate
Professor

Zhejiang University, CHN
浙江大学

xgfan@zju.edu.cn

Fang, Ming方明
Associate
Professor

Lishui University, CHN
丽水学院

aces1110@163.com

Gao, Shijian高士健 PhD Student Shandong University of Science
and Technology, CHN
山东科技大学

gsj_1991@126.com

Gold, Steven Professor Michigan State University,
USA
密歇根州立大学

gold@msu.edu

He, Lianzhen何莲珍 Professor Zhejiang University, CHN
浙江大学

hlz@zju.edu.cn

Hinjosa-Ojeda, Raúl Associate
Professor

University of California, Los
Angeles, USA
洛杉矶加州大学

hinojosa@ucla.edu

Huang, Yuqin黄玉琴
Associate
Professor

East China University of
Science and Technology, CHN
华东理工大学

yuqinhuang2004@hotmail.co
m

Jia, Chaozhishan贾超芝

杉
PhD Student Yunnan Academy of Social

Sciences, CHN
jiachaozhishan@qq.com

mailto:hsinchieh.tw@gmail.com
mailto:schen021@e.ntu.edu.sg
mailto:chenxue_1226@hotmail.com
mailto:2846598643@qq.com
mailto:cfan@international.ucla.edu
mailto:xgfan@zju.edu.cn
mailto:aces1110@163.com
mailto:gold@msu.edu
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云南省社会科学院

Kardaszewicz, Krzysztof
张晓风

PhD Student University of Warsaw, POL
华沙大学

k.kardaszewicz@uw.edu.pl

Li, Manli李蔓莉 PhD Student Sun Yat-sen University, CHN
中山大学

limli@mail2.sysu.edu.cn

Li, Xiangyi黎相宜
Associate
Professor

Sun Yat-sen University, CHN
中山大学

zdlixiangyi@163.com

Liang, Xiubo梁秀波
Associate
Professor

China People’s Police
University, CHN
中国人民警察大学

liang999@126.com

Liang, Yucheng 梁玉成 Professor Sun Yat-sen University, CHN
中山大学

lyucheng@mail.sysu.edu.cn

Lin, Dan林丹 Lecturer
Renmin University of China,
CHN
中国人民大学

dan.lin@ruc.edu.cn

Liu, Yuzhen柳玉臻
Associate
Professor

Guangdong University of
Foreign Studies, CHN
广东外语外贸大学

liu.yuzhen@gdufs.edu.cn

Liu, Zhen刘珍
Assistant
Professor

Zhejiang University, CHN
浙江大学

zhenliusoc@gmail.com

Liu, Zhijun刘志军 Associate
Professor

Zhejiang University, CHN
浙江大学

liuzhijun@zju.edu.cn

Ma, Xiao马萧
Post-doctoral
fellow

East China University of
Science and Technology, CHN
华东理工大学

maxiao8784@163.com

Mao, Dan毛丹 Professor Zhejiang University, CHN
浙江大学

maodo@zju.edu.cn

Massey, Douglas S. Professor Princeton University, USA
普林斯顿大学

dmassey@Princeton.edu

Motomura, Hiroshi Professor University of California, Los
Angeles, USA
洛杉矶加州大学

MOTOMURA@law.ucla.edu

Ren, Qiang任强 Associate
Professor

Zhejiang University, CHN
浙江大学

renq@zju.edu.cn

Thomas, Jacob唐龙 PhD Student University of California, Los
Angeles, USA
洛杉矶加州大学

j.thomas@ucla.edu

Tu, Mengwei屠梦薇
Post-doctoral
Fellow

East China University of
Science and Technology, CHN
华东理工大学

mengweitu@ecust.edu.cn

Waldinger, Roger Professor University of California, Los
Angeles, USA

waldinger@soc.ucla.edu

mailto:zdlixiangyi@163.com
mailto:liang999@126.com
mailto:lyucheng@mail.sysu.edu.cn
mailto:dan.lin@ruc.edu.cn
mailto:liuzhijun@zju.edu.cn
mailto:maodo@zju.edu.cn
mailto:dmassey@Princeton.edu
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mailto:j.thomas@ucla.edu
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洛杉矶加州大学

Wang, Bingyu王炳钰
Associate
Professor

Sun Yat-sen University, CHN
中山大学

wangby29@mail.sysu.edu.cn

Wang, Yueping王越平
Associate
Professor

Yunnan University, CHN
云南大学

y.pwang1029@136.com

Wen, Guozhu温国砫 PhD Student Sun Yat-sen University, CHN
中山大学

wengzh6@mail2.sysu.edu.cn

Wu, Renhong吴仁鸿
Associate
Professor

Sun Yat-sen University, CHN
中山大学

karlwutw@qq.com

Xu, Ruming徐如明
Associate
Professor

Party School of Ningxia
Committee of C.P.C Ningxia
Academy of Governance, CHN
中国共产党宁夏回族自治区

党校（宁夏行政学院）

xxtxrm@163.com

Xu, Tao许涛
Associate
Professor

Zhejiang Normal University,
CHN
浙江师范大学

xutao@zjnu.edu.cn

Yan, Fei严飞
Associate
Professor

Tsinghua University, CHN
清华大学

feiyan@tsinghua.edu.cn

Yang, Yue Ashelee杨越 PhD Student University of California, Los
Angeles, USA
洛杉矶加州大学

asheleeyang@g.ucla.edu

You, Tianlong游天龙 PhD Student Arizona State University, USA
亚利桑那州立大学

tyou0410@gmail.com

Yuan, Ding袁丁 Lecturer
Shanghai Normal University,
CHN
上海师范大学

shnu.yd@foxmail.com

Zhan, Shaohua 占少华 Assistant
Professor

Nanyang Technological
University, SIN
南洋理工大学

shzhan@ntu.edu.sg

Zhang, Baoping张保平 Professor
China People’s Police
University, CHN
中国人民警察大学

wjxyzbp@163.com

Zheng, Jin郑进 Lecturer Jianghan University, CHN
江汉大学

hazhengjin@sina.com

Zhou, Bo周博
Post-doctoral
Fellow

Sun Yat-sen University, CHN
中山大学

zhoubo1988120@126.com

Zhou, Min 周敏 Professor University of California, Los
Angeles, USA
洛杉矶加州大学

mzhou@soc.ucla.edu

mailto:y.pwang1029@136.com
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校园地图 Campus Map

1. 紫金港国际饭店—浙江大学紫金港校区图书信息 C楼

Zijingang International Hotel—Building Complex C, Zijingang Campus, ZJU

11mins

2. 周边公共交通

Public Transportation

地铁 2号线、地铁 5号线、10路、74路、89路、93路、97路、129路、132路、226路、

227路、505路区间

紫金港国际饭店

Zijingang International Hotel

浙江大学紫金港校区图书信息 C楼

Building Complex C, Zijingang Campus, Zhejiang University
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